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  اخیرا رسانه های مختلف خصوصا رسانه های وابسته به 
رژیم صهیونیستی اعلام می کنند که ایران و آمریکا در سطوح 
غیرعلنی در حال مذاکره هستند. این رسانه ها از توافقاتی هم 
بین دو طرف خبر می دهند. توافقاتی که البته از دیدگاه آنها 
موقت است و بر اساس آن ایران به بخشی از خواسته های خود 
دست می یابد و در برابر  بخشی از روند اتخاذ شده در اقدامات 
هسته ای خود را بعد از خروج آمریکا از توافق وین، تعلیق می کند. 
آمریکا و شرکای اروپایی اش تمام وعده هایی که در زمینه لغو 
تحریم ها دادند را به رغم اینکه پای یک توافقنامه مهم را هم امضا 
کرده بودند نقض کردند. این شرایط باعث شده اعتماد ایران 
به غربی ها به صورت کلی از بین برود و همان طور که رهبری 
اعلام کردند؛ نمی توان به دشمن اعتماد کرد. لذا آمریکا باید 
گام هایی را در بازسازی این روند بی اعتمادی بردارد. غربی ها 
اگردر بازگشت به برجام جدی هستند باید تعهداتی را که رسما 
در برجام قبول کردند مجددا در دستور کار قرار دهند. رهبری 
انقلاب اسلامی در این ارتباط تاکید کردند که باید راستی آزمایی 
از سوی ایرانی ها در ارتباط با لغو تحریم ها صورت بگیرد آنگاه 
ایران تعهدات خود را انجام دهد و در این زمینه گام بردارد. اگر بنا 
باشد روند قبلی جاری باشد و ایران به تعهدات خود پایبند باشد و  
طرف های غربی تن به انجام تعهدات خود ندهند برجام هیچ گاه 
به سرانجام نخواهد رسید. به نظر می رسد بار دیگر مذاکراتی 
به صورت غیرعلنی در حال انجام است تا برجام احیا شود و با 
چراغ خاموش بازگشت به برجام را در دستور کار قرار داده اند. 
جمهوری اسلامی ایران منتظر است که وعده های غربی ها تحقق 
یابد تا تعهدات خود را انجام دهد. البته رژیم صهیونیستی از 
ابتدا مخالف برجام بود و در این زمینه کارشکنی و سنگ اندازی 
کرد و  حتی دست به ترور دانشمندان  هسته ای ایران زد و  
خرابکاری در مراکز هسته ای ایران را در دستور کار خود قرار 
دادند. از این جهت هیچ گاه قبول نخواهند کرد که برجام به جلو 
حرکت کند و حتی طرفین به احیای برجام بیندیشند. اکنون 
نیز صهیونیست ها همین شرایط را پیش رو دارند و در برابر هر 
اقدامی که منجر به  احیای برجام شود؛ ایستادگی می کنند. از 
این نظر اگر آمریکایی ها در معنای واقعی قصد دارند، برجام را 
احیا کنند باید به صورت مستقل از لابی یهودی ها در آمریکا، 
بازگشت به برجام را در دستور کار خود قرار دهند. آمریکا برای 
احیای برجام بدون در نظر گرفتن فشار صهیونیست ها باید اقدام 
کند. در این صورت امکان احیای برجام و لغو تحریم ها علیه ایران 
وجود دارد در غیر این صورت شاهد احیای برجام نخواهیم بود. 
در هر صورت هر اقدامی که از سوی غرب در جهت بازگشت به 
برجام صورت گیرد، جمهوری اسلامی آمادگی دارد که در این 
ارتباط گام هایی بردارد آن هم به شرط اینکه هیچ پروژه ای 
پشت این گام غربی ها نباشد. البته تاکنون هر خبری در ارتباط با 
بازگشت به برجام مخابره شده است تنها شگرد تبلیغاتی بوده  و 
اگر گامی عملی برداشته نشود هر خبری در زمینه احیای برجام 

را باید  غیر واقعی دانست.

 مذاکره پنهان
یادداشت

آیت الله رئیسی پیروزی 
»اردوغان« را تبریک گفت

 رئیس جمهور در پیامی با تبریک پیروزی 
مجدد »رجب طیب اردوغان« در انتخابات 
ریاست جمهور ترکیه، آن را نشانگر تداوم اعتماد 
ارزشمند ملت ترکیه به وی دانست.آیت الله سید 
ابراهیم رئیسی  در پیامی با تبریک پیروزی مجدد 
»رجب طیب اردوغان« در انتخابات ریاست 
جمهوری ترکیه، ابراز اطمینان کرد که در دوره 
پیش رو روابط دوستانه جمهوری اسلامی ایران 
و جمهوری ترکیه بر پایه پیوندهای مستحکم 
تاریخی، فرهنگی، دینی، حسن همجواری، 
احترام متقابل و منافع مشترک دو ملت بیش 
از پیش تقویت و همکاری های نزدیک دو کشور 
در قبال تحولات منطقه و جهان اسلام، شرایط 
مناسب تری برای تقویت صلح و ثبات و توسعه 

منطقه فراهم خواهد کرد.

 پیام روحانی به اردوغان
به  پیامی  در  ایران  سابق  رئیس جمهور 
رجب طیب اردوغان، انتخاب مجدد او به 
ریاست جمهوری ترکیه را تبریک گفت. در 
متن پیام حسن روحانی خطاب به رجب طیب 
اردوغان آمده است: انتخاب مجدد شما به 
ریاست جمهوری ترکیه در پی برگزاری دو 
مرحله انتخابات را تبریک عرض می کنم. بدون 
شک پیروز واقعی این انتخابات تاثیرگذار مردم 
و دموکراسی ترکیه هستند. امیدوارم در دوره 
جدید خدمت به مردم شریف ترکیه، شاهد 
توفیق روزافزون حضرتعالی باشیم و روابط دو 
کشور دوست و همسایه، ایران و ترکیه، رشد و 

توسعه بیشتری پیدا کند. 

 عراق امنیت مرزهایش با  
 ایران را تامین کند

مشاور امنیت ملی عراق که به تهران سفر 
کرده است، صبح دیروز با علی اکبر احمدیان، 
نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی 
امنیت ملی کشورمان دیدار و با او پیرامون مسائل 
دوجانبه به ویژه نحوه اجرای توافقنامه اخیر 
امنیتی میان دو کشور و همچنین مهم ترین 
تحولات منطقه ای و بین المللی گفت وگو و 
تبادل نظر کرد. در این دیدار احمدیان تصریح 
کرد: انتظار داریم دولت عراق در چارچوب این 
توافقنامه، هرچه سریع تر ضمن پایان دادن به 
حضور عناصر ضدانقلاب در این کشور، امنیت 
مرزهای این کشور با ایران را تضمین کند. دبیر 
شورای عالی امنیت ملی کشورمان پیگیری 
و اجرای سایر توافقات میان ایران و عراق به 
ویژه توافقات اقتصادی میان دو کشور را مورد 
تأکید قرار داد و گفت: اراده جمهوری اسلامی 
ایران، گسترش و تعمیق همه جانبه روابط با 

عراق است. 

 تصویب لایحه 
برنامه پنج ساله هفتم توسعه 

سخنگوی دولت از تصویب لایحه برنامه 
پنج ساله هفتم توسعه در جلسه فوق العاده 
دولت خبر داد. علی بهادری جهرمی در حساب 
توئیتری خودش نوشت: پس از برگزاری ۴۵ 
جلسه کمیسیون تخصصی و ۷ جلسه هیات 
وزیران، لایحه برنامه پنج ساله هفتم توسعه دیروز 
در جلسه فوق العاده دولت به تصویب رسید. برای 
اولین بار علاوه بر اخذ نظرات جوامع اندیشگاهی 
پیش از تصویب نهایی، متن پیش نویس منتشر و 

از نظرات ارائه شده بهره برداری شد. 

 موشک هایپرسونیک 
به زودی رونمایی می شود

فرمانده نیروی هوافضای سپاه در جمع 
دانشجویان دانشگاه علم و صنعت اظهار کرد: 
آزمایش های موشک هایپرسونیک انجام شده 
و به زودی رونمایی می شود. سردار حاجی زاده 
گفت: این موشک سرعت بالایی )حدود ۱۲ تا ۱۳ 
ماخ( دارد و در جو و خارج از جو می تواند مانور 
دهد. وی با اشاره به اینکه این موشک جدید از 
همه سامانه های سپر موشکی عبور می کند بیان 
کرد: این موشک سامانه های ضد موشکی دشمن 
را هدف قرار می دهد و یک جهش بزرگ نسلی در 

حوزه موشکی است. 

 مبارزه با فساد 
وظیفه مشترک نظام و ملت است

در شورای  رهبری  معظم  مقام  نماینده 
عالی امنیت ملی در مراسم افتتاحیه نخستین 
جشنواره هشت فرمان مقام معظم رهبری 
درباره مبارزه با مفاسد اقتصادی و فرمان ۴ 
ماده ای مبارزه با قاچاق کالا و ارز در دانشگاه 
محقق اردبیلی گفت: در مبارزه با فساد که امر 
مهم و ارزشمند محسوب می شود، باید وظیفه 
نظام و مردم به شکل اساسی و دقیق مورد رصد 
و پیگیری قرار گیرد تا آثار پرخیر و برکت این 
امر مهم را نظاره گر باشیم. سعید جلیلی با بیان 
اینکه در مسیر مبارزه با فساد و قاچاق تنها آزاد 
کردن سرمایه های مردم از دست مفسدین هدف 
و مقصد نیست، تاکید کرد: در این راستا اقدامات 
بعد از آن در مسیر اصلاح گری و آبادانی بسیار 
مهم و اساسی است. وی به ضرورت شفاف سازی 
و اقدامات درست و راهبردی در این حوزه تاکید 
کرد و گفت: همه آحاد جامعه باید در مبارزه با 
فساد در صحنه حاضر باشند؛ چراکه مبارزه با 

فساد وظیفه مشترک نظام و ملت است. 

           احمد دستمالچیان
 کارشناس بین الملل

ویــــژه

 

 

 

 

  ادامه از صفحه 1/ اکنون ســفر اخیر میثــم بن طارق، 
پادشاه عمان که نخستین سفرش به ایران بود کمک کرده تا هم 
روابط دوجانبه گســترش پیدا کند. الان حجم روابط دو کشور 
دو میلیارد دلار در سال است و با توافقاتی که انجام شده انتظار 
می رود ظرف ۱0 ســال آینده به ۱9 میلیارد دلار برسد که در 
روابط دوجانبه رقم قابل توجهی با توجــه به اقتصاد محدودی 
که عمان دارد، هست. از آنطرف بحث همکاری های منطقه ای 
مطرح اســت که عمان در روابط ایران و مصر وســاطت کرده و 
موفق شده این مسائل خوب پیش رود به طوری که پیش بینی 
می شود ظرف یکی دو ماه آینده تبادل سفیر هم بین ایران و مصر 
رسما اعلام شود. و حتی احتمالا ســفر سیسی، رئیس جمهور 
مصر و آقای رئیسی را در ســطح رئیس جمهور خواهیم داشت. 
اگر ایران با مصــر روابط خود را عادی کند و از ســر بگیرد یک 
موفقیت خیلی مهم هم برای عمان و هم برای ایران و هم برای 
مصری هاست که در جهت کاهش ایران هراسی و احیای روابط 
ایران با کشورهای عربی به خصوص با عربستان که چند ماه پیش 
شروع شده و مصر و احتمالا بحرین هم در گام های بعدی، همه 
به زمینــه چینی برای همکاری های امنیتــی منطقه ای کمک 
می کند که در دولت آقای روحانی تحت عنوان صلح هرمز مطرح 
بود و به دلیل اختلافاتی که بین ایران و عربســتان بود به جایی 
نرسید. حالا به نظر می رسد با حل مشکلات ایران و عربستان به 
همکاری های ۲+6 یعنی ایران و عراق و شورای همکاری خلیج 
فارس کمک کند. در زمینه برجام هم گرچه چیزی را فعلا اعلام 
نکردند ولی حداقل در اخبار بود که آقای میثم بن طارق حامل 
پیامی از طرف آمریکایی هاســت. اما اینکه پیــام و جزئیات آن 
چیســت اطلاعی نداریم. در مورد مصر مشخص است که بحث 
اصلی از سرگیری روابط ایران و مصر اســت اما در مورد آمریکا 
آیا واقعا آمریکایی ها پیشنهادهای جدیدی روی میز گذاشتند یا 
طرف عمانی پیشنهاد جدیدی داده است؟ هرچه هست به نظر 
مثبت اســت و جای امیدواری وجود دارد برای اینکه مذاکراتی 
که عملا از اســفندماه ۱۴00 قفل شــد اگر باز شود به شرایط 

جدیدی می رسد.

  پیشنهادات زیادی درباره طالبان هست. حشمت فلاحت پیشه، 
رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم  گفت: ایران باید 
شاهراه های اقتصادی طالبان در زمینه صادرات مواد مخدر را کنترل 
کند. در حال حاضر میزان فروش مواد مخدر مناطق تحت کنترل 
طالبان به ایران بیش از یکسال عملکرد عمرانی کشورمان است. 
یعنی فروش مواد مخدر تحت حمایت طالبان در ایران به اندازه با 
یکسال بودجه عمرانی کشور ماست. کمتر کشوری در دنیا وجود دارد 
که به یکباره به این اندازه به پول کثیف دست یافته باشد. متأسفانه 
دولت های مختلف در ایران نتوانسته اند این وابستگی را قطع کنند. 

کل کالاهای وارداتی ایران از افغانستان تنها ۷0 میلیون دلار است.

معظم  مقام  ملی:  آرمان    
رهبری روابط ایران و عمان را 
روابطی دیرینه و ریشه دار و خوب 
معتقدیم  ما  گفتند:  و  خواندند 
گسترش روابط دوکشور در همه 
زمینه ها، به نفع هر دو طرف است. 
.. خامنه ای صبح  . آیت ا حضرت 
دیروزدر دیدار آقای »هیثم بن 
طارق آل سعید« سلطان عمان و 
هیات همراه، با اشاره به مذاکرات 
طرف های ایرانی و عمانی، خاطر 
نشان کردند: نکته مهم آن است 
که این مذاکرات تا رسیدن به نتایج 
محسوس، به صورت جدی پیگیری 
شود و در نهایت ارتباطات گسترش 
یابد. مقام معظم رهبری به موضوع 
خطر حضور رژیم صهیونیستی در 
منطقه نیز اشاره کردند و افزودند: 
و  صهیونیستی  رژیم  سیاست 
اختلاف  ایجاد  آن،  پشتیبانان 
و نبود آرامش در منطقه است، 
بنابراین همه کشورهای منطقه 

باید به این موضوع توجه داشته 
... خامنه ای  باشند. حضرت آیت ا
خاطر نشان کردند: افزایش همکاری 
عمان و ایران حائز اهمیت است 
زیرا دوکشور در آبراه بسیار مهم 
تنگه هرمز دارای اشتراک هستند. 
مقام معظم رهبری با اشاره به 
اظهارات سلطان عمان مبنی بر 
تمایل مصر برای از سرگیری روابط 

با جمهوری اسلامی ایران، تاکید 
کردند: ما از این موضع استقبال 
می کنیم و مشکلی در این زمینه 
نداریم. حضرت آیت ا... خامنه ای 
درخصوص اظهار خرسندی سلطان 
عمان از آغاز روابط مجدد ایران و 
عربستان گفتند: این موضوعات 
نتیجه سیاست خوب دولت جناب 
آقای رئیسی برای گسترش و تقویت 

روابط با همسایگان و کشورهای 
پایان  در  ایشان  است.  منطقه 
اظهار امیدواری کردند با گسترش 
ارتباطات دولت ها، امت اسلامی 
شوکت و عظمت خود را بازیابد و 
درکنار هم قرارگرفتن ظرفیت ها و 
امکانات کشورهای اسلامی، به نفع 
همه ملت ها، کشورها و دولت های 
اسلامی باشد. در این دیدار که 
رئیس جمهور نیز حضور داشت، 
آقای »هیثم بن طارق آل سعید« 
سلطان عمان با ابراز خرسندی 
فراوان از دیدار با رهبر انقلاب 
اسلامی، سیاست عمان را گسترش 
روابط با همسایگان به ویژه جمهوری 
اسلامی ایران خواند و گفت: در 
مذاکرات تهران، درمورد عرصه های 
مختلف همکاری، گفت وگو و تبادل 
نظر شد و امیدواریم با استمرار این 
گفت وگوها، روابط دوکشور بیش از 
پیش گسترش یابد و نتایج عملی 
آن برای هر دو طرف مشهود شود. 

مقام معظم رهبری در دیدار با سلطان عمان: 

ازروابطبامصراستقبالمیکنیم
   گسترش روابط ایران و عمان به نفع هر دو کشور است

قالیباف از ماجرای 
شاسی بلندها بی خبر بود!

  نایب رئیس مجلس در مورد 
نمایندگانی که خودروی شاسی 
بلند گرفته اند گفت: بدون اطلاع 
اطلاعیه  یک  رئیسه،  هیات 
مجلس  پارکینگ  در  کوچک 
زدند و گفتند کسانی که خودروی 
شاسی بلند می خواهند مراجعه 
کنند. مجتبی ذوالنوری در پاسخ 
به سوال مجری برنامه در مورد 
نمایندگانی که خودروی شاسی 
بلند گرفته اند هم عنوان کرد: 
بدون اطلاع هیات رئیسه، یک 
اطلاعیه کوچک در پارکینگ 
مجلس زدند و گفتند کسانی که 
خودروی شاسی بلند می خواهند 
برای  برخی  کنند؛  مراجعه 
دریافت خودرو مراجعه کردند، اما 
رئیس مجلس که در تعطیلات، 
چشمش به این اطلاعیه خورد، 
دستور داد سریعا ماجرا تعطیل 
شود و فردی که این کار را هم 

کرده بود عزل شود. 

  آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه به موضوع 
برخی ناهنجاری های اجتماعی و دغدغه بحق 
مردم متدینّ و دلسوز در این زمینه اشاره کرد 
و اظهار داشت: امروز بسیاری از مردم متدینّ 
و شهید داده برای انقلاب و نظام، بحق نسبت 
به برخی از ناهنجاری های اجتماعی از جمله 
مقوله عفاف و حجاب، دغدغه و توقع دارند؛ این 
قبیل موارد از خیرخواهی مردم متدینّ ما نشأت 
می گیرد؛ ما به شدت از این موضوع استقبال 
می کنیم و ما از همه مطالب انتقادیِ این مردم 
خیرخواه حتی آنهایی که گاهی نقدهای شان 
این  و  استقبال می کنیم  سنگین می شود، 
مقوله را گام اول در مسیر اصلاح می دانیم. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای گفت: 
این خیرخواهی و دلسوزی و دغدغه مندی مردم 
متدینّ ما بیانگر عدم بی تفاوتی آنها نسبت به 
جامعه شان است و این امر، خیلی نکته مهم 
و قابل توجهی است؛ مردم متدینّ ما با تمام 
وجود وارد میدان شده اند و حتی جلسه برگزار 
می کنند و از طریق تریبون های مختلف و از 
طریق فضای مجازی و غیرمجازی، نظرات و 
دغدغه های خود را در قبال مقوله ناهنجاری های 
اجتماعی طرح می کنند؛ این موضوع خیلی امر 
مبارکی است؛ البته در این اثنا همان طور که 
مردم متدینّ ما عنایت دارند، نباید در وحدت 

جامعه خلل ایجاد شود و فضای دوقطبی شکل 
گیرد؛ چرا که دشمنان مترصد سوءاستفاده 
هستند. وی افزود: در اصل این مقوله که باید 
ناهنجاری های اجتماعی را با منطق، گفت وگو، 
استدلال و بهره گیری از ادبیات و راهکارهای 
فرهنگی و آنجا که لازم است با قوه قهریه، علاج 
کرد، تردیدی وجود ندارد. رئیس دستگاه قضا 
در ادامه با تبیین و تشریح گام هایی که باید 
برای علاج ناهنجاری های اجتماعی با کمک 
مردم برداشته شود، بیان کرد: باید برای علاج 
ناهنجاری های اجتماعی، با تدبیر و همفکری، 
راه ها و روش هایی را اتخاذ کنیم که مستمر و 
در عین حال بدون هزینه یا حداقل کم هزینه 
باشند. محسنی اژه ای در ادامه با تبیین مقولات 
ناظر بر لایحه عفاف و حجاب، گفت: لایحه 
مرتبط با مقوله عفاف و حجاب در تاریخ دوم 
اردیبهشت پس از تدوین و تنظیم در قوه قضائیه 
به دولت ارسال شد و قوه مجریه در تاریخ ۳۱ 
اردیبهشت این لایحه را با امضای رئیس جمهور 
و وزیر دادگستری به مجلس فرستاد؛ آنطور که 
معاونت حقوقی قوه قضائیه گزارش داده لایحه 
قوه قضائیه در این زمینه، متضمّن 9 ماده بود و 
لایحه دولت دربرگیرنده ۱۵ ماده. طبیعی است 
که اصلاحاتی در دولت بر این لایحه در قالب 
اصلاحات عبارتی و در بخش هایی اصلاحات 

ناظر بر جرائم اعمال شد. اعمال نظر در دولت 
بر این لایحه، اقدام مطلوبی بود؛ مجلس نیز 
اختیار دارد که اصلاحات مدنظر خود را در این 
لایحه اعمال کند و ما ملتزم به اجرای هر آنچه 
تبدیل به قانون شد، هستیم. رئیس قوه قضائیه 
افزود: حتی صحبت پیرامون آن بود که ممکن 
است دولت در این زمینه لایحه دیگری بدهد 
چرا که روزهای نخست، بحث بر سر این بود که 
بخشی از این موارد، جرم تلقی نشوند و نیروهای 
انتظامی بتوانند رأساً خاطیان را جریمه کنند؛ 
علی ایحال اگر احساس می کنند لایحه قضائی 
لازم نیست، می توانند لایحه جداگانه دهند؛ اگر 
این مورد نیز اتفاق بیفتد، باید تاکید کنیم که قوه 
قضائیه از هر آنچه که سبب شود ناهنجاری های 
اجتماعی و برخی ناامنی ها و مشکلات مردم در 
حوزه های مختلف به ویژه مسائل اقتصادی و 
تورم، هرچه سریعتر رفع گردد، استقبال می کند 
و در این مسیر تلاش های مجدانه خود را به 
کار خواهد بست. محسنی اژه ای در خطاب به 
مسئولان ذی ربط قضائی گفت: نسبت به رفع 
ابهامات پیرامون تدابیر اتخاذ شده برای مواجهه 
با ناهنجاری های اجتماعی کوشا باشید و در 
این اثنا چانچه ضعف هایی را به شما گوشزد 
می کنند، از این امر استقبال کنید و درصدد رفع 

آن نقاط ضعف اهتمام داشته باشید. 

 رئیس قوه قضائیه:
ازدغدغهمردمدربارهحجاباستقبالمیکنیم

نباید در وحدت جامعه خلل ایجاد شود

آیت ا... سید حسن خمینی: 

همههویتجمهوریاسلامی»امام«است
فضای مجازی واقعیت دنیای ماست؛ ستیز با این واقعیت سر به صخره کوفتن است

آب بود، طرف طالبانی 
باید سهم ایران را بدهد

من هم به اختلال اینترنت 
اعتراض دارم

زمینه های  در  کشور  وزیر   
تنش های مرزی ایران و افغانستان 
گفت: یک تیراندازی مرزی در 
مرز از طرف مرزداران افغانستانی 
صورت گرفت و طبیعتا پاسخ آنها 
هم به شکل مقتضی داده شد. 
احمد وحیدی با اشاره به آخرین 
اقدامات در زمینه حقابه هیرمند، 
بیان کرد: منتظر آن تیم مشترکی 
هستیم که به اتفاق طالبان و 
متخصص  و  ایرانی  نیروهای 
تشکیل شود تا این تیم وضعیت 
آب را در سدهای منطقه بررسی 
کنند و ببینند در حال حاضر با 
توجه به حقابه ایران، وضعیت 
فعلی چگونه است. وزیر کشور 
تصریح کرد: اگر آب در سدها 
موجود بود، طرف طالبانی باید 
سهم ایران را بدهد و اگر نبود این 
مسئله باید برای ما روشن شود 
چراکه متخصصین ما معتقدند 
در این سدها آب موجود است 
اما طرف طالبانی می گوید که آب 

موجود نیست. 

 رئیس کمیسیون اصل90 
گفت: من هم به اختلال اینترنت 
اعتراض دارم، چرا که امروزه 
مردم  زندگی  و  کار  و  کسب 
در گرو اینترنت است و آنها با 
به  اما  هستند  مواجه  چالش 
نظر شما دلیل اصلی چیست؟ 
علت این است کاری که باید 
انجام می شد، مغفول ماند و آن 
راه اندازی شبکه ملی اطلاعات 
است. نصرا... پژمانفر ادامه داد: 
امروز آذری جهرمی و واعظی 
باید جواب مردم را بدهند که 
بزرگ ترین  سال  هشت  چرا 
نادیده  را  فرصت های طلایی 
گرفتند ؟ می توانستند آن زمان 
شرایطی  تا  داشتیم  هم  پول 
را فراهم کنیم که امروز مردم 
مصیبت نکشند. وی تصریح کرد: 
از طرح صیانت بد گفتند و آن را 
تبدیل به فحش سیاسی کردند. 
به نظر من درباره این موضوع باید 

حرف بزنیم و آن را حل کنیم. 

  آرمان ملی: یادگار امام با گلایه شدید 
از بی توجهی برخی از نهادهای فرهنگی 
کشور به امام خمینی)ره( گفت: این مسأله 
یا ناشی از تحلیل غلط یا بی توجهی است. 
بحث بر سر فرد یا شخص نیست، بلکه امام 
هویت تمام جمهوری اسلامی است. آیت ا... 
سیدحسن خمینی در آیین رونمایی از نسخه 
جدید نرم افزار مجموعه آثار امام خمینی)ره( 
به ضمیمه آثار شهید آیت ا... سیدمصطفی 
خمینی و مجموعه تبیان که پیش از ظهر 
دیروز دوشنبه ۸خردادماه در حسینیه جماران 
برگزار شد، با بیان اینکه فضای مجازی یک 
واقعیت است، گفت: در مواجهه با فضای 
مجازی، بسیاری همان نوع مواجهه ای را به کار 
می برند که در اوایل آمدن بلندگو به کار گرفته 
بودند و آن را تحریم کرده بودند و به عنوان 
»بوق شیطان« یاد می کردند. مواجهه ای که 
بعدها در مورد رادیو یا ماهواره هم اتفاق افتاد. 
ولی این  پدیده ها واقعیت هایی است که خوب 
یا بد وجود دارد و ما امکان نفی آن ها را نداریم؛ 
نه تنها ما بلکه هیچکس نمی تواند واقعیت را 
نفی کند. زمانی که یک واقعیت خود را تحمیل 
می کند، باید آن را مدیریت کرد. وی اظهار 
کرد: بسیاری، به دنبال تغییر جهان یا تفسیر 
جهان هستند، اما ما باید به دنبال استفاده از 
جهان باشیم؛ فضای مجازی واقعیت جهان 
امروز است و خوب یا بد آن چندان مهم نیست. 
ستیز با این واقعیت سر به صخره کوفتن است. 
یادگار امام با اشاره به اقدامات مرکز نور در 
عرصه دیجیتال گفت: اقدامات مجموعه نور 
از این جهت ارزشمند است که بسیار زودتر 
فهمید باید از این بستر استفاده کرد. وی با 
اشاره به اینکه امروزه سبک زندگی تغییر 
کرده است، ادامه داد: در این فضای جدید 
ما تنها نیستیم، بلکه کل جهان با آن مواجه 
است. ما از منظر دینی به مسأله نگاه می کنیم 

و دنیا نیز آشفته فرهنگ سنتی خود است. اما 
می توان از بستر جدید و  فضای مجازی استفاده 
کرد و بهره برد؛ یعنی همان طور که این فضا 
آسیب می رساند، می توان از آن بهره نیز برد 
و منفعت رساند. یادگار امام یادآور شد: تحول 
عجیبی نسبت به گذشته در فضای دیجیتال 
رخ داده است و اکنون نیز هوش مصنوعی 
مطرح است که می تواند همه چیز را تغییر 
دهد. لذا تعبیر خوب و بد در مورد این پدیده ها 
معنا ندارد خود را گرفتار بحث های بیهوده 
در مورد این فضا نکنیم. سید حسن خمینی 
افزود: باید بررسی شود که در فضای جدید 
راهکارهای حفظ حریم خانواده و حفظ سنت 
چیست؟ روزی ماهواره آمد و فکر می کردیم 
با ممنوعیت می توان از آن جلوگیری کرد. 
اما تبدیل به یک واقعیت شد و تمام قوانین 

ممنوعیت ماهواره فراموش شد. وی با اشاره 
به تحولات سریع در حوزه دیجیتال بیان کرد: 
متدینین و انقلابی ها باید آینده پژوهی کنند و 
جلوتر از تحولات اعلام کنند چه کار باید کرد 
و مثلا برای ۱0 سال آینده چه اقداماتی لازم 
است انجام شود؛ چرا که با نفی و تقابل از عقب 
قافله می دویم و همیشه عقب خواهیم ماند. ما 
باید واقعیت را بپذیریم  و خود را با آن سازگار 
کنیم. سید حسن خمینی عنوان کرد: امام 
تنها متعلق به موسسه تنظیم و نشر آثار امام 
نیست، بلکه تفاوت امام با تمام بزرگان است که 
همه هویت جمهوری اسلامی امام است. اگر 
دیگران فکر کنند که پرداختن به آثار امام تنها 
وظیفه موسسه است، کار به جایی نمی رسد. 
وی افزود: باید از بسیاری از نهادهای فرهنگی 
کشور گله کرد که نسبت به امام یا بی توجه  
هستند یا کم توجه؛ نمی خواهم نام بیاورم 
اما این  نهادها یا تحلیل غلط دارند و یا توجه 
ندارند. بحث بر سر فرد یا شخص نیست، بلکه 
امام هویت تمام جمهوری اسلامی است. همه 
چیز را باید با امام مقایسه کرد؛ همچون قرآن 
که در دین بستر است و همه چیز دین با قرآن 
قیاس می شود، در انقلاب اسلامی نیز همه 
چیز با امام قیاس می شود. سید حسن خمینی 
ادامه داد: اصل، امام است. هر چیزی که با امام 
در تضاد است باید کنار برود. این مساله را 
رهبر معظم انقلاب نیز تأکید دارد. وی تصریح 
کرد: به دلیل آن که امام پایه گذار است، تمام 
هجمه ها متوجه ایشان است. چون هجمه 
کنندگان به خوبی می دانند اگر بنیان را بزنند 
مانند آن است که درخت بی ریشه خشک 
می شود. بنابراین، همه باید در این خصوص 
همت کنند و تنها موسسه تنظیم و نشر آثار 
امام در این زمینه فعال نباشد. بلکه با همکاری 
تمام بخش ها می توان اقدامات ارزشمند 

مشترکی انجام داد. 

دچار بزرگ نمایی نشویم

 قطع شاهرگ مالی طالبان 


